
POROČILA: 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO GORNJI 
GRAD je zborovalo dne 11. marca 1933. v 
šoli v Gornjem gradu ob navzočnosti 21 čla
nov (ic), t. j . 54%. Svojo odsotnost je opravi

čilo več članov (ic) z boleznijo, drugi s pro
metnimi ovirami. 

Zborovanje je otvoril tovariš predsednik 
Rozman s prav prisrčnim pozdravom na nav
zoče, posebno pa je se pozdravil sreskega 
kmetijskega referenta gosp. Novaka in sek
cijskega tajnika tov. Kobala Josipa iz Ljub
ljane, ki je došel mesto zadržanega tov. pred
sednika Dimnika. Čestita tov. Korbanu Josipu 
k definitivnemu imenovanju nadzornikom za 
naš srez, kar so pozdravili navzoči s prav 
toplim aplavzom. 

Tov. predsednik prečita dopise, tičoče se 
sodelovanja sreskih kmetijskih referentov in 
učiteljstva narodnih šol, nato pa poda besedo 
sreskemu kmetijskemu referentu gosp. No
vaku. Leta je razvil v prav dobro zasnova
nem govoru svoj program in prosil za vse
stransko pomoč učiteljstva. V našem srezu 
bi prišla poleg lesnega eksporta živinoreja v 
prvi vrsti v pošte v. Kaj pa je vse v dosego te 
panoge gospodarstva potrebno, nam je gosp. 
predavatelj tako lepo po vrsti podal, da smo 
dobili tudi neuki jasen vpogled v to prostrano 
polje, ki se odpira učiteljstvu, da bo tudi ono 
pomagalo tukaj »reševati« našega kmeta pro
pada. — Pri prihodnjem zborovanju nam ho
če gosp. referent praktično pokazati, kaj je 
podlaga za uspešno gojitev živinoreje. 

V debato so posegli tovariši: Rozman, 
nadzornik Korban, Kobal, Senica in Petrač. 
Izrazila se je želja, da bi se ustanovilo tudi 
več sadjarskih podružnic. — H koncu se je 
tov. predsednik prav iskreno zahvalil v imenu 
članstva gosp. referentu za njegovo stvarno 
in zanimivo predavanje. 

Enoglasno smo bili za pravnega konzu
lnta, ko nam je tov. Kobal pojasnil to stvar, 
s prispevkom 50 p na mesec od posameznega 
člana. 

V zaščitni odbor so izvoljeni: tov. Roz
man, Vičič in Počkaj. 

Sledilo je poročilo tov. sekcijskega taj
nika Kobala. Zastopal je našo sekcijo pri po
klonitveni deputaciji v Beogradu. Govoril nam 
je o organizačnih zadevah in o splošnem po
ložaju z ozirom na šolstvo. Pojasnil in raztol
mačil je več manj jasnih stvari. Priporočal je 
pristop k našim gospodarskim ustanovam 
kakor: Učiteljski tiskarni, Učiteljskim do
mom, Učiteljskemu domu v Omišlju, Zdravili
škemu domu, Samopomoči, Jugoslovanski učit. 
kreditni zadrugi. Prosi, da učiteljstvo zastavi 
ves svoj vpliv, da ostanejo naročniki »Mla
dinske matice« vsaj na sedanji višini. — Svoje 
zelo zanimivo poročilo je zaključil z apelom 
na navzoče, da je v skupnosti in edinosti naš 
stanovski in šolski interes. 

S toplo zahvalo se mu oddolži tov. pred
sednik. Prihodnje zborovanje bo drugo so
boto v maju na Rečici ob Savinji. 

Avgust Rozman, s. r. Iva Černe, s. r. 
predsednik. zapisnikarica. 

+ ZBOROVANJE JUU ZA SREZ 
KRŠKO se je vršilo 6. aprila 1933 v Mokro
nogu. Pred pričetkom zborovanja se je sreski 
šolski nadzornik tov. Leopold Levstik spom
nil visokega odlikovanja društvenega pred
sednika tov. Matije Brezovarja, poudarjal nje
ga zasluge na šolskem in izvenšolskem polju 
ter mesto sreskega načelnika pripel odliko
vancu red Jugoslovenske krone V. reda. Za 
to in izražene čestitke se je tov. Brezovar 
iskreno zahvalil vsem navzočim, sreskega šol
skega nadzornika pa prosil, da izroči zahvalo 
na pristojno mesto ter obenem zagotovilo, da 
se bo odlikovani izkazal vrednega visokega 
odlikovanja, dobro se zavedajoč, da delo na
rodnega učitelja ne sega samo med štiri šol
ske stene, ampak daleč preko. Z njim pa ni 
izraženo odlikovanje samo njemu, odnosno 
učiteljstvu na šoli, temveč vsemu zavednemu 
članstvu sreza. Brez tega in brez vestnega 
učiteljstva tudi upravitelji in predsedniki tež
ko poslujejo. 

Ko se je izrazila globoka vdanost Njego
vemu Veličanstvu in se je zapela himna »Bo
že pravde«, je prešel predsednik na dnevni 
red prvega pomladanskega učiteljskega zbo
rovanja. Najprej je pozdravil vse navzoče, 
potem imenoma sres. šol. nadzornika, dalje 
sreskega kmetijskega referenta g. Gabrijela 
Ambroža ter novovstopivše člane Čadež
Šifrer Marijo, Kusa Bogoljuba, Ličar Pavlo in 
Sancina Josipa. 

Za tem poda predsednik situacijsko po
ročilo, ki v njem omenja neosnovane govori
ce o redukciji poročenih učiteljic, poučevanje 
šol. upraviteljev, ukinitev akontacij upoko
jencem, upokojitve, napredovanja, stanarino 
in kurivo učiteljstva ter šolske odmore. 

Ko je prebral še vse okrožnice, došle in 
rešene v času od zadnjega zborovanja do da
našnjega dne, so navzoči z odobravanjem 
vzeli na znanje ter enodušno izrazili soglasje 
k spomenici, sprejeti v Mariboru. Pravnega 
konzulenta je članstvo iz gmotnih ozirov od
klonilo. Toplo so pozdravili učitelji okrožni
co o pospeševanju kmetijstva ter sodelovanju 
s sreskimi kmetijskimi referenti. 

Katere predmete bo razstavila vsaka šo
la na razstavi šolskih vrtov, je javiti do 1. V. 
1933 šol. upravitelju tov. Ivo Pečniku v Ra
dečah kot predsedniku pripravljalnega odbo
ra. Navzoči sres. kmet. referent poda podrob

ne nasvete in navodila za to razstavo. Sreski 
šol. nadzornik poziva tovarišice, da izrabijo 
ugodno priliko in sodelujejo pri razstavi zla
sti s predmeti iz cvetličarstva ter konservi
ranja sadja. 

O novih učnih načrtih je temeljito poro
čal sres. šol. nadzornik. S predloženimi pred
logi, ki so za naše podeželske šole aktualni, 
soglašajo vsi navzoči. Upamo, da se bodo isti 
tudi upoštevali. 

Na znanje se je vzela okrožnica Jadran
ske straže, ki je došla na vse sreske šolske 
nadzornike. Sklenilo se je storiti v prilog isti 
vse, kar je v danih razmerah mogoče. 

Nato se je predsednik toplo zahvalil vsem 
navzočim za udeležbo (52 čl., opravičilo je 
odnostnost 20 čl.) in vsem debaterjem, ki so 
se v eni ali drugi zadevi priglasili k besedi 
(Žnidarčič R., Pečnik L, Vanič J., Herbst P., 
Malešič J.) in je zaključil skoro štiriurno lepo 
zborovanje. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LOGA
TEC je zborovalo 24. marca 1933 na Rakeku. 
Zborovanja se je udeležilo 53 članov in čla
nic, to je 55%. 

Po otvoritvi rednega zborovanja je tov. 
predsednik Doljak opravičil odsotnost preda
vatelja g. ravnatelja Trčka. Iskreno je česti
tal novoporočencem tovarišici Punčuh Juliji, 
ki se je poročila s tovarišem Winklerjem, in 
tov. Bratoku. 

Tovariš tajnik je podal kratko poročilo 
o delovanju odbora in o upraviteljskem se
stanku, ki se je vršil 24. februarja t. 1. Preči
tal je tudi sklepe tega sestanka, ki so bili 
sprejeti na podlagi referata tov. nadzornika 
Štrausa »O poenostavljenju šolske admini
stracije«. Članstvo je sprejelo sklepe z odo
bravanjem. Nato so bili prečrtani številni do
pisi sekcije, namenjeni celokupnemu članstvu. 
Posebno je pozdravilo članstvo »Situacijsko 
poročilo«, prizadevanje sekcije za ohranitev 
stanarine, zaščita članstva, stalnost učitelj
stva in odgovore narodnih poslancev glede in
tervencij v prid posameznikom. Prečitano je 
bilo tudi stališče sekcije glede poslanice ka
toliškega episkopata proti SKJ. Glede nasta
vitve stalnega pravnega konzulenta pri orga
nizaciji je članstvo osvojilo predlog društve
nega odbora, da uvidimo potrebo nastavitve, 
ki pa naj se skuša izvesti brez posebnih pri
spevkov članstva. K okrožnici »Kmetsko go
spodarsko pospeševalno delo« je dal potreb
na pojasnila tov. nadzornik. 

Tov. Dolgan je predaval o prirodnih in 
družabnih razmerah v Jugoslaviji. Kot stro
kovnjak, ki se mnogo bavi s kmet. vprašanji, 
nam je v zanimivem predavanju predvsem 
pojasnil prirodne razloge, ki so vzrok, da je 
Jugoslavija kmetijska država in zgodovinske 
razloge, katerih posledica so male kmetije. 
Poudaril je zlasti, da imajo kmetje pri nas 
premalo zemlje in da se naše razmere ne dajo 
primerjati s kmetijskimi razmerami Danske. 
Naše male kmetije ne morejo preživljati vse
ga prebivalstva, poleg tega so pa še v oblasti 
svetovnega kapitala glede konkurence, kredi
tov, carin, razmerja med ceno kmetijskih pri
delkov ter industrijskih izdelkov in življenj
ske morale. Tov. predsednik se je zahvalil za 
dobro uspelo predavanje. 

Članstvo je sprejelo sledeče predloge: 
Sekcija naj posreduje pri oblastih, da se 

bodo vršila napredovanja v višje položajne 
skupine po redu in da ne bo starejše učitelj
stvo brez zakonitega vzroka zapostavljeno 
pred mlajšim. 

V časopisih smo čitali, da je napravila 
učit. izpit pripravničarka Brejc Marija, dode
ljena VII. odd. kralj, banske uprave. Pozivamo 
sekcijo, ki je prva poklicana, da zadevo skrb
no preišče in napravi pritožbo. 

Glede reorganizacije Učit. samopomoči so 
bili sprejeti sledeči predlogi tov. Hladnika: 1. 
Fiksna posmrtnina naj znaša 10.000 Din. 2. 
Po 20 letih rednega plačevanja prispevkov 
naj U. S. izplača članu polovico posmrtnine. 
3. V primeru težkih prilik pa odgovarjajoči 
procentni delež. 4. Članstvo naj po zadnjem 
20letnem plačevanju prispeva le polovico 
predpisanih zneskov, po 30. letu naj se pa s 
plačevanjem preneha. 
Val. Doljak, predsednik. J. Šuštaršič, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO SLOVENJ
GRADEC je zborovalo 8. aprila 1933 v osn. 
šoli v Slovenjgradcu. Navzočih je bilo 34 čla
nov (ic), t. j . 77%. Izostanek je opravičilo 10 
tovarišev (ic). 

Zborovanje je vodil predsednik tovariš 
Kopač Leopold ter je predvsem pozdravil sre
skega kmet. referenta g. F. Werniga, ki se je 
udeležil zborovanja z namenom, da stopi v 
tesnejši stik z učiteljstvom v srezu. Nato je 
podal situacijsko poročilo, se dotaknil tudi 
zadnjega zasedanja banovinskega sveta in na 
istem mestu sprejetih resolucij ter končno 
v lepem nagovoru orisal namen in naloge »Ja
dranske straže« — te važne nacionalne in 
obrambne organizacije. Na njegov poziv, naj 
bi čim več učiteljstva pristopilo k njeni, šele 
pred par dnevi ustanovljeni edinici v Slovenj
gradcu, ki šteje že okrog 80 članov, se je so
glasno sklenilo, da se včlani v slovenjgraški 
krajevni organizaciji »Jadranske straže« celo
kupno učiteljstvo. — Enako se ustanove 
»Podmladki JS« po zgledu osnovne šole v 
Slovenjgradcu, ki šteje 129 članov, še na vseh 
ostalih šolah. 

Sledili sta predavanji sres. kmet. referen
ta g. Werniga: »Splošne misli o stikih učitelj
stva s kmetijstvom« in tovariša Zupančiča: 
»Ali se poznaš?« — Obema predavateljema, 

ki sta za svoja izvajanja žela obilo priznanja, 
se je zahvalil tov. predsednik ter naprosil re
ferenta g. NVerniga, naj bi se po možnosti 
udeleževal vseh zborovanj ter pomagal uči
teljstvu s svojimi strokovnimi nasveti. 

O došlih dopisih je poročal tajnik tovariš 
Iglar Rajko. — Funkciji častnega razsodišča 
in zaščitnega odbora bo opravljal upravni 
odbor. 

Sklepi: 
1. Soglasno se pridružujemo vsem resolu

cijam, sprejetim na izrednem zborovanju JUU 
— sres. društva Maribormesto dne 1. marca 
t. 1. ter objavljenim v »Učit. tovarišu« z dne 
6. aprila t. 1. 

2. Proračuni krajevnih šolskih odborov 
naj se ne zmanjšujejo, ker so v njih vstavljeni 
le neobhodno potrebni zneski in ker imajo le 
kraj. šolski odbori največji vpogled v potre
be svojih šol. 

Stanovska organizacija JUU 
Iz druStev: 

VABILA: 
= JUU SRESKO DRUŠTVO GORNJI

GRAD bo zborovalo v soboto 13. maja 1933 
ob pol 11. uri na Rečici ob Savinji. Dnevni 
red: Nadaljevanje predavanja sreskega kmet. 
referenta g. Novaka, združeno z ogledom dre
vesnice sres. kmet. odbora. »Moji vtisi o če
hoslovaškem šolstvu«, predava tov. Rainer. 
»O uradovanju šol. upraviteljev«, poroča šol. 
nadzornik g. J. Korban. Dopisi in organizačne 
zadeve. Predlogi, slučajnosti. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH zboruje v sredo 
10. maja ob pol 11. uri pri Sv. Antonu v Slov. 
goricah. 

Odhod avtobusa od Sv. Lenarta ob pol 
10. uri. Zbirališče gostilna Recer. Voznina bo 
za tja in nazaj 8—10 Din za osebo. 

Udeležbo je javiti zaradi skupnega kosila 
šol. upraviteljstvu pri Sv. Antonu v Sloven
skih goricah. — Ker je to najbrž zadnje le
tošnje zborovanje in je dnevni red važen, pri
čakujemo polnoštevilno udeležbo. 

= JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V DOL. LENDAVI bo zborovalo v 
soboto 13. maja ob 9% ure v Čakovcu skupno 
s čakovskim učiteljskim društvom. Predaval 
bo tov. Gumilar. Pridite številno, da se pobli
že spoznamo s tovariši v Medimurju. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V KOČEV
JU zboruje dne 6. maja t. 1. ob H. uri v Ko
čevju po nastopnem redu: Čitanje zapisnika 
zadnjega zborovanja, dopisi, kmetijsko pre
davanje sreskega kmetijskega referenta, raz
stava šol. vrtov, poroča tov. Skulj Andrej. — 
Slučajnosti. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V LA
ŠKEM bo zborovalo v Laškem v soboto, dne 
6. maja 1933. ob 8. uri zjutraj s sledečim dnev
nim redom: 1. Zapisnik. 2. Dopisi. 3. Poro
čila društvenih funkcionarjev. 4. Volitev de
legatov za banovinsko in glavno skupščino 
JUU. 5. Predavanje profesorja g. Brodarja. 
6. Slučajnosti. 

3. Ker so nove knjižice za učence neprak
tične, naj se uvedejo zopet šol. izpričevala. 

4. Po čl. 8. in 66. zakona o nar. šolah tra
ja šolska obveznost za deklice do dovršenega 
15. leta starosti. Člen 273. kaz. zakona pa ščiti 
deklice le do 14. leta starosti. Tako je teore
tično možno, da je deklicamati 3 mesece 
po porodu še šoloobvezna. Z ozirom na to 
naprošamo odločujče činitelje, da z novelo h 
kazenskemu zakonu tozadevno zaščitijo mla
dino vsaj, dokler je šoloobvezna. 

5. Zakon o narodnih šolah ne predvideva 
nobenih sankcij, s katerimi bi se lahko prisi
lili premožni starši in reditelji, da bi skrbeli 
za šolske potrebščine svojih varovancev. Pro
simo oblasti, da to, posebno na kmetih pereče 
vprašanje, čim prej urede. 

6. Ministrstvo prosvete naj se prosi, da 
prekliče obveznost naročitve »Prosvetnega 
glasnika«. Če pa to nikakor ni mogoče, naj 
blagovoli poskrbeti, da se bo dostavljal »Pro
svetni glasnik« pravočasno in redno, ne pa po 
preteku več mesecev, da, celo enega leta. Si
cer se bo ponovil primer, da izidejo odloki v 
privatni zbirki (Fink) leto dni prej, kakor v 
službenem organu. 

7. Prihodnje zborovanje se bo vršilo zdru
ženo s praktičnim nastopom šolskega upra
vitelja tovariša Kluglerja 10. junija t. 1. na 
osnovni šoli v Podgorju. 

Sreski šol. nadzornik g. M. Grmošek je 
poročal o jesenski šol. vrtnarski razstavi v 
Mariboru ter apeliral na čim večjo udeležbo 
na isti. Nadalje je sporočil, da so imenova
ni v sreski pripravlj. odbor za to razstavo po
leg njega še sledeči tovariši: Kopač Leopold, 
Klugler Ivan, Kavčič Fran, Vrčkovnik Jože, 
Stopar Vinko in Vrečko Martin. 
Leop. Kopač, predsednik. Rajko Iglar, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GOR. je zborovalo 11. III. 
1933 pri Sv. Lenartu v Slov. goricah. 

Včlanjenih 45, navzočih 31, t. j . 69%. 
Predsednik tov. Golež otvori zborovanje. 

Posebej pozdravi zopet pristopivši članici to
varišici Rutarjevo in Majerjevo iz Sv. Ruperta 
ter čestita tov. Babniku in Kellenbergerjevi 
k njuni poroki. 

I. Došli dopisi sekcije so se vzeli brez 
debate na znanje. 

II. V daljšem govoru je predsednik za
vračal predloge tov. B., iznešene v 26. štev. 
»Učit. tov.« pod naslovom »Težke zadeve«. 
Navzoči so izvajanjem predsednika enodušno 
pritrjevali ter sprejeli končno sledeče resolu
cije: 

1. Učiteljstvo okraja Sv. Lenart v Slov. 
goricah izraža svoje začudenje nad tem, kako 
je mogel »Učit. tov.«, ki je glasilo celokupne 
organizacije učiteljstva dravske banovine, ob
javiti članek, ki je naperjen proti velikemu 
delu tega učiteljstva ter nekak poziv na jav

#nost, da se temu po zakonu pridobljene pra
vice odvzamejo. Stojimo na stališču, da so si 
poročene tovarišice po dosedaj veljavnih za
konih pridobile pravico izvrševati službo tudi 
po poroki in ta pravica se jim ne sme odvzeti 
niti s pozneje izdanimi zakoni. Isto velja za 
upokojene poročene tovarišice, katerim se ne 
smejo po zakonu pridobljene pravice glede 
prejemanja pokojnine na noben način kraj
šati. — JUU sekcijo za dravsko banovino, ka
teri smo izrekli že večkrat naše popolno za
upanje, pa ponovno prosimo, da tudi v bo
doče stoji neomajno na braniku pravic celo
kupnega učiteljstva, torej tudi poročenih uči
teljic, ter z doslednostjo gleda na to, da se 
učiteljstvu po zakonu pridobljene pravice v 
nobenem oziru ne kršijo. 

2. Da se odpravi brezposelnost v naših 
vrstah, naj sekcija ukrene: 

a) da šolska oblast zasede vsa izpraznje
na učna mesta; 

b) da šolska oblast po možnosti otvori 
nove oddelke na šolah, kjer so za to dani za
koniti pogoji; 

c) da se upokojijo vse učne moči s pol
nimi službenimi leti, razen tov. nadzornika in 
se jim avtomatično z ustavitvijo službenih 
prejemkov nakaže pokojnina; 

č) da oblast zapre vsa zasebna učitelji
šča oz. jih spremeni v strokovne šole. 

d) da se znatno omeji število gojencev v 
posameznih letnikih državnih učiteljskih šol. 

Pri tej priliki je ugotovil tov. Rogl slede
če dejstvo: 

Kakor je razvidno iz članka »Težka za
deva«, je »Kmetijski list« v svoji 5. številki 
od 1. II. 1933 objavil izpod peresa g. poslanca 
Komana med drugim tudi sledeči stavek: »In 
3. bomo res zajamčili patriotično vzgojo na



šega naraščaja.« V. 27. številki »Učit. tov.« 
je objavil g. poslanec sicer neki popravek, v 
katerem pa ni preklican citirani stavek. 'Iz
gleda torej, kakor da po sedanjem starejšem 
učiteljstvu ni zajamčena patriotična vzgoja 
našega naraščaja in da je potrebno, da šele 
oni, sedaj brezposelni, nastopijo službe, da 
bo zajamčena patriotična vzgoja naraščaja. 
Prepričani smo sicer, da gosp. poslanec ni ta
ko mislil, vendar smatramo v interesu našega 
stanu, da se ta stavek popravi, da ne bi ime
la javnost povoda dvomiti o patriotizmu sta
rejšega učiteljstva. — Sekcija se naproša, da 
v zadevi potrebno ukrene. 

III. Sprejeti so bili nato predlogi glede 
spremembe pravil JUU, kakor jih je predla
gal upravni odbor. 

IV. Nato je podal tov. blagajnik kratko 
blag. poročilo, ki je jako povoljno, ker je ugo
tovil, da izpolnjujejo vsi člani s prav red
kimi izjemami svoje obveznosti napram or
ganizaciji. — Tudi so včlanjeni v društvu vsi 
učitelji (ice) okraja. 

V. Poročilo o izvenšolskem delu je izo
stalo, pač pa je poročevalec tov. Štuhec apeli
ral na šol. uprav., naj mu takoj pošljejo po
trebne podatke o izvenšolskem delu učitelj
stva, ker bo o njem na prihodnjem zborova
nju obširno poročal. — Pri tej priliki je po
zval predsednik upravitelje, naj poročajo ob
enem tudi o stanju članstva Mlad. matice, da 
bo lahko tov. Ferlinc prihodnjič podal svoje 
poročilo. 

VI. Prihodnje zborovanje bo meseca ma
ja pri Sv. Antonu v Slov. goricah. Ker je bil 
dnevni red izčrpan, je predsednik zaključil 
zborovanje. 
Jos. Golež, predsednik. Josip. Golob, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V KRA
NJU je imelo zborovanje v torek 7. marca 
t. 1. Zborovanje je imelo slovesen značaj, ker 
ker sta bila na njem odlikovana dva zaslužna 
tovariša. Učiteljski veteran Janko Žirovnik 
je dobil Jugoslovensko krono IV. razreda, 
šolski upravitelj Bertoncelj iz Kovorja pa red 
Sv. Save 5. grupe. Odlikovanji je izročil sre
ski načelnik dr. Ogrin, ki je v vznesenih be
sedah slavil zasluge obeh odlikovancev. Obe
ma je v imenu učiteljstva čestital tov. Lapaj
ne, ki je dodal par markantnih potez iz nju
nega učiteljskega dela za narod in državo. 

Po zahvali obeh odlikovancev je predaval 
g. dr. Leo Cepuder o aktualni temi »Sloven
stvo v okviru Jugoslovenstva.« 'Izhajajoč ne 
toliko iz znanstvenih, pač pa iz praktičnih 
razlogov, je utemeljeval potrebo zgraditve 
enotnega, močnega jugoslovenskega državne
ga naroda, v katerem edinem je mogoč ob
stoj »Slovenstva« in vseh članov, ki mu pri
padajo. Samoslovenstvo je praktično nemo
goče, v prvi vrsti radi nadprodukcije vseh 
stanov, zato morajo odpasti vse dozdevne in 

umetne pregraje, ki nas ločijo od ostalih bra
tov. — V debato so posegli tov. Lapajne, Šte
fe in Horvat. Zadnji je utemeljeval, da tudi 
Bolgari spadajo k jugoslovenskemu narodu. 

O stanovskih zadevah sta poročala tov. 
predsednik in tajnik. Prebrane so bile došle 
okrožnice. Društvo je odklonilo pravnega 
konzulenta. 

Sreski šolski nadzornik tov. Rus je po
ročal o »Pomladku Jadranske straže«, sreski 
kmetijski referent g. Šuštič pa o programu 
vzajemnega dela med njim in učiteljstvom za 
napredek in povzdigo kmetijstva v okraju. 
Tozadevna navodila bosta dajala učiteljstvu 
gg. referenta na vsakokratnem učiteljskem 
zborovanju. 
Josip Lapajne, s. r., Vinko Rupret, s. r., 

predsednik. tajnik. 

+ JUU SRESKO UČIT. DRUŠTVO V 
RADOVLJICI je zborovalo dne 9. apr. 1933. 
na Jesenicah. Zborovanja se je udeležilo 96 
tovarišic in tovarišev. Po uvodnih in pozdrav
nih besedah tov. predsednika se je pričel ta
koj razgovor o »Težki zadevi«. Članstvo je so
glasno odobrilo ugovor društvenega predsed
stva pri sekciji proti objavam člankov take 
vsebine. Po prečitanju in razmotrivanju raz
nih okrožnic sekcije in drugih dopisov, je re
feriral g. dr. St. Gogala o temi: Vzgojne ideje 
moderne pedagogike. Predavanje je bilo na 
višku, vsi so pazljivo sledili izvajanjem pre
davatelja, ki je bil končno za svoj trud nagra
jen z burnim aplavzom. Na predlog tovariša 
Baeblerja so bile na to sprejete resolucije 
mariborskega učiteljskega društva — mesto, 
ki jih je sprejelo na svojem izrednem zboro
vanju dne 1. marca. Predlog je bil sprejet so
glasno, le proti 10. točki je glasovalo 17 na
vzočih. Vršil se je pogovor o projektiranem 
razdelilniku šolskih let za posamezne katego
rije šol. Volil se je sreski razstavni odbor, ki 
mu načeluje tov. Serajnik iz Dovjega, članstvo 
se je upravičeno pritoževalo, da je bil radov
ljiški srez prezrt pri podeljevanju nagrad za 
šolske vrtove, čeprav je v srezu več narav
nost odličnih sadjarjev in vrtnarjev itd. Kraj 
in dan prihodnjega zborovanja naj določi 
društvena uprava. Tov. predsednik se sklepno 
zahvali tovarištvu za obilno udeležbo ter za
ključi uspešno zborovanje. 

Egidij Schiffrer, t. č., Skender L, t. č., 
predsednik. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V MUR
SKI SOBOTI je zborovalo 18. februarja t. 1. 
v Sokolskem domu v Murski Soboti. Navzo
čih 60 članov (ic). 

Tov. predsednik je po otvoritvi zborova
nja pozdravil predsednika sekcije tov. Dim
nika in kot gosta tov. nadzornika Wimpolška 
iz savske banovine. Izrazil je sožalje g. nar. 
poslancu J. Benku ob priliki smrti njegovega 

očeta. Ta izraz sožalja naj po zborovanju tol
mači deputacija društva. 

Prečitani in sprejeti so bili važni dopisi, 
nakar je podal tov. Dimnik dolgo in izčrpno 
poročilo o stanju vseh aktualnih vprašanj, ti
čočih se našega stanu, šole ter vobče politič
nih in gospodarskih vprašanj, v kolikor tan
girajo narodno prosveto. Omenil je kruho
borce, ki so toliko sebični in nemoralni, da 
izdajajo interese celokupnega učiteljstva in 
šole ter hočejo z demagogijo in denunciaci
jami, izigravajoč našo skupno nacionalno 
stvar, katere steber je bilo učiteljstvo že od 
nekdaj, izrabiti v svoje osebne namene. Go
voril je o stališču sekcije in cetral. uprave ter 
o znanih spomenicah obeh. Temeljito je član
stvu pojasnil vprašanje financiranja šol, šol. 
nadzornikov, učiteljske stalnosti, kontraktu
alnih tovarišev, brezposelnih abiturientov in 
drugih personalnih zadev. Učiteljstvu je iz
rekel zahvalo za njegov trud v korist stanov
skih in kulturnogospodarskih institucij. Bo
dril je članstvo k nadaljnjemu delu. Glede 
decentralizacije drž. uprave je podčrtal trdno 
stališče učiteljstva, katero mora tvoriti v 
državi ogromno celoto pod enotnimi zakoni, 
ker je to v interesu države in našega stanu. 
Poziva članstvo, naj v delikatnih javnih vpra
šanjih zavzame vselej stališče, ki bo v dobro 
narodu in državi. 

Tov. predsednik se referentu toplo za
hvali, nakar se izglasuje sekciji in njenemu 
predsedniku soglasno zaupnica. 

Na vprašanje tov. Sreša pojasni tovariš 
Dimnik stališče sekcije v zadevi poročenih 
učiteljic. Sprejeta sta bila še predloga, naj se 
šolski nadzorniki imenujejo iz naših vrst, naj 
se vsaka ovadba predloži obtožencu v vpo
gled, da more ovaduhe kazensko zasledovati. 
Vprašanje narodno  obrambnega dela, ki je 
bilo na dnevnem redu, se je moralo radi po
manjkanja časa prenesti na prihodnje zboro
vanje, na kar se je zborovanje zaključilo. 

Fr. Gabrijelčič, s. r., Andrej Savli, s. r., 
predsednik. tajnik. 


